



中南民族大学外语学院

英语专业第二学位

本科人才培养方案

(2024 级)

英语专业简介

中南民族大学外语学院英语系创建于 1985 年，同年招收首批英语专业专科生，1986 年开始招收英语专业本科生，2019 年获批湖北省一流专业建设点，2022 年获批国家一流本科专业建设点。现有专任教师 19 人，包括教授 5 人、副教授 10 人、讲师 4 人，其中博士学位获得者 6 人、在读博士 1 人，国家公派访问学者 6 人，特聘教授 4 人，外教 2 人，形成了一支学历层次较高、学缘结构和年龄结构合理的教学学术梯队。近五年，英语系教师主持国家社科基金项目 3 项、省部级项目 3 项、出版专著译著 10 余部，荣获省级以上教学成果奖 3 项。

本专业旨在培养具有扎实的英语语言基础，掌握语言学、文学、翻译、中西方文化以及英语教育等方面的基本理论、知识以及现代英语语言和文学的新趋势，具有较强的思辨能力、跨文化沟通能力、英语教学能力和科研能力的跨文化复合型外语人才。核心课程包括：综合英语、英语公共演讲、中国文化概论（英）、西方文化概论、跨文化交际、英语语言学概论、英国文学史及作品选读、美国文学史及作品选读、英汉互译等；另有中华民族传统文化（英）等校本特色课和英语听说实践、职业规划与实践等丰富的实践类课程。

本专业学生完成国家级创新创业项目 10 余项，在各类学科竞赛中获奖 500 余项，其中国家级奖项 30 余人次。英语专业学生就业前景广阔，能够在学校从事教学或科研工作，在政府部门、企事业单位从事外事、翻译、管理等工作，多数毕业生在国家机关、事业单位和各类企业任职。每年约 30% 的毕业生选择继续深造攻读硕士学位，被北京外国语大学、上海外国语大学、武汉大学、美国乔治华盛顿大学、加拿大多伦多大学、澳大利亚墨尔本大学等国内外知名大学录取。

The Introduction of English Major

The Department of English at the School of Foreign Languages, South-Central University was established in 1985. That same year, the department began admitting its first bachelor degree students in English, then expanding to bachelor degree candidates in 1986. A Hubei Provincial First-class Program and a National First-class Undergraduate Program were designated to the department in 2019 and 2022, respectively. Currently, the department currently has 19 full-time faculty members, including five professors, ten associate professors, and four lecturers. Among them, six hold doctoral degrees, one is a doctoral candidate, six are specially-appointed professors, and two are international faculty members, creating a highly educated and well-structured academic team in terms of academic pedigree and age. Over the past five years, the faculty of the English Department have led three national social science fund projects and three provincial-level projects. They have published more than ten monographs and translations, and received three provincial-level or higher teaching achievement awards. The program aims to develop interdisciplinary foreign language professionals with a solid foundation in English, equipped with essential theories and knowledge in linguistics, literature, translation and Eastern and Western cultures, and English education, alongside a strong capability in critical thinking, cross-cultural communication, English teaching, and research.

Core courses include Comprehensive English, English Public Speaking, A Survey of Chinese Culture (in English), A Survey of Western Culture, Cross-Cultural Communication, General Introduction to English Linguistics, History and Selected Readings of English Literature, History and Selected Readings of American Literature, English and Chinese Translation, and others. In addition, there are also unique courses on ethnic culture, like Traditional Cultures of Chinese Ethnic Groups (in English) as well as practical courses such as English Listening and Speaking Practice and Career Planning.

Students in this program have completed over 10 national-level innovation and

entrepreneurship projects, and have won over 500 awards in various academic competitions, including more than 30 national-level awards. English major graduates have broad career prospects, and are capable of teaching or conducting research in educational institutions, or working in government departments and business enterprises in foreign affairs, translation and management. Many graduates hold positions in state organs, public institutions, and various enterprises. Approximately 30% of students choose to continue their studies and pursue master degrees at prestigious universities at home and abroad, such as Beijing Foreign Studies University, Shanghai International Studies University, Wuhan University, George Washington University in the United States, University of Toronto in Canada, and University of Melbourne in Australia.

英语专业第二学位本科人才培养方案

Second Bachelor's Degree Program for English

一、培养规格

I Cultivation Standards

I) 学制

Length of Schooling

修业年限：两年

Duration: 2 years

II) 学位

Degree

授予学位：文学学士学位

Degrees conferred: Bachelor of Arts

二、培养目标

II Cultivation Objectives

英语专业紧紧围绕立德树人根本任务，培养德智体美劳全面发展，具有强烈中华民族共同体意识，主要培养学生具有良好的道德修养、扎实的英语语言基础，掌握语言学、文学、翻译、中西方文化等方面的基本理论和知识，具有较强的思辨能力、跨文化沟通能力、一定的科研能力和创新精神，培养能够从事英语教学、外事、翻译、管理、研究等工作的内知国情外晓世界的跨文化复合型外语人才。

1. 知识目标

培养学生对英语语言和文学的全面理解和掌握，包括语音、语法、语义、修辞等方面的基本知识和技能，以及英语文学的历史、文化、风格、流派等方面的深入理解。此外，还需要鼓励学生关注现代英语语言 and 文学的新趋势和研究领域，如新媒体、数字人文、跨文化研究等。具有第二外语的基本知识。

2. 实践能力

培养学生深入理解和分析文学作品的的能力，包括识别作品中的主题、风格、语言特点等方面，并能进行批判性思考和分析。鼓励学生探索创新的文学主题和形式，培养他们的创新意识和思维。此外，还需要培养学生的研究能力，包括文献查阅、文献综述、独立思考和创新研究等。

3. 职业素养

培养学生具备专业技能和知识，能够在相关领域内胜任各种职业岗位，如翻译、教育、编辑、出版、广告、市场营销等。还需要培养学生良好的沟通能力和团队合作精神，能够与不同文化和背景的人合作和交流。并培养学生具备职业道德和社会责任感，能够诚信、负责地履行职业义务，关注社会问题并积极参与社会服务。

4. 发展潜能

培养学生跨学科的能力，能够将英语语言和文学与其他学科领域相结合，如历史、哲学、社会学、政治学等，以解决复杂的学术和社会问题。同时，也需要培养学生跨文化交流能力和多语言能力，了解不同文化之间的相似性和差异性，并掌握跨文化交际的技巧和策略。

Undergraduate Program for English is designed to undertake the fundamental task of cultivating students with a strong sense of Chinese national community, comprehensive development in morality, intelligence, physical fitness, aesthetic appreciation, and labor skills. It centers on cultivating students with good moral character, a solid foundation in the English language, and basic theoretical knowledge in linguistics, literature, translation, and Chinese and Western cultures. Students will be developed into proficient critical and cross-cultural communication ability as well as some research abilities, and innovative spirit. Graduates are capable of work in education, foreign affairs, translation, management and research and other sectors They will be able to work in educational, foreign affairs, translation, management, research and other related fields. Lastly, this program will also lay a solid foundation for the students to pursue their M.A in English and other programs.

1. Knowledge objectives

To cultivate students' comprehensive understanding and mastery of the English language and literature, including basic knowledge and skills in phonetics, grammar, semantics, rhetoric, and in-depth understanding of the history, culture, style, and genres of English literature. In addition, students are encouraged to pay attention to new trends and research areas in modern English language and literature, such as new media, digital humanities, cross-cultural studies, etc. Students should also possess basic knowledge of a second foreign language.

2. Practical abilities

To cultivate student' ability to deeply understand and analyze literary works, including identifying themes, styles, language features, etc. and to engage in critical thinking and analysis. Students are encouraged to explore innovative literary themes and forms, and to cultivate their innovative consciousness and thinking. In addition, students should develop their research abilities,

including literature review, independent thinking, and innovative research.

3. Professional qualities

To cultivate students' with professional skills and knowledge that can enable them to perform various professional positions in related fields, such as translation, education, editing, publishing, advertising, marketing, etc. It is also necessary to develop students' good communication skills and team spirit, so that they can collaborate and communicate with people from different cultures and backgrounds. Students should also possess professional ethics and a sense of social responsibility, and be able to fulfill professional duties with integrity and responsibility, pay attention to social issues, and actively participate in social services.

4. Development potential

To cultivate students' interdisciplinary abilities, and to integrate English language and literature with other fields such as history, philosophy, sociology, political science, etc., to solve complex academic and social problems. At the same time, it is also necessary to develop students' cross-cultural communication and multilingual abilities, understand the similarities and differences between different cultures, and master the skills and strategies of cross-cultural communication.

三、毕业要求

III Basic Requirements for Graduation

本专业学生主要学习语言、文学、中西文化和翻译的基本理论和基础知识，接受听、说、读、写、译等方面的训练，具有跨文化交际能力、文学欣赏能力、思辨和创新能力以及信息收索和获取能力。

毕业生应获得以下几方面的知识和能力：

知识要求：

- (1) 掌握系统的英语语音、词汇、语法、语篇、修辞、文体等语言知识；
- (2) 熟悉英语文学的重要作家和作品，了解主要英语国家的文学发展历史；
- (3) 了解英语国家的历史和当代社会的政治、经济、文化、科技、军事等基本情况；
- (4) 了解民族理论与民族政策、了解中国各民族文化、熟悉中西方文化的主要差异；
- (5) 掌握一定的学术研究、教学、翻译知识；

能力要求：

- (1) 具有扎实的英语听、说、读、写、译技能及综合运用语言技能进行跨文化交流的能力；
- (2) 具有英语文学赏析能力及对英语文学作品进行批判性阅读和评价的能力；
- (3) 具有运用专业知识进行思辨、创新及参与研究的能力；
- (4) 具有运用现代信息技术检索、查询、获取信息的能力；
- (5) 具有运用专业知识发现、分析、解决问题的综合能力；
- (6) 具有第二外国语的基本运用能力。

Students in the program will learn basic theories and knowledge in language, literature, culture and translation. They will master English through learning and training, and acquire skills in cross-culture communication, literature appreciation, critical and creative thinking, and information search.

Graduates from the program will:

Requirements for knowledge:

- have systematic command of knowledge about English phonetics, lexicology, grammar, discourse analysis, rhetoric and stylistic;
- be familiar with influential writers and their works of English literature, and the development of literature in main English countries;
- have a general idea of English countries' history, politics, economy, culture, technology and military conditions of contemporary society;
- master basic knowledge about academic researches, teaching and translation.

Requirements for abilities:

- acquire English language abilities of listening, speaking, reading, writing, interpreting and translating and being able to make cross-cultural communications with comprehensive language knowledge;
- be able to analyze, appreciate and comment on English literature;
- be able to do critical thinking, innovation and researching with professional knowledge;
- able to retrieve, search, and acquire information with modern information technologies;
- be able to discover, analyze and solve problems related to their professional knowledge;
- be able to use a second foreign language to make basic communication.

四、核心课程

IV Core Courses

技能课程: 综合英语 3-4、英语听说实践 3-4 思辨与英语写作 I-III、英语公共演讲、英汉互译

Skill Courses: Comprehensive English 3-4, Audio-oral English 3-4, Critical thinking and English Writing I -III, English Public Speaking, English and Chinese Translation

知识课程: 英汉语言对比、英语文学概论、英语语言学、英国文学史及作品选读、美国文学史及作品选读、英语词汇学、西方文化概论（英语）、中华民族传统文化（英文）、文学理论与批评、英语文体学

Knowledge Courses: Contrastive Studies of English and Chinese, Introduction to English Literature, English Linguistics, History and Selected Readings of English Literature, History and Selected Readings of American Literature, English Lexicology, A Survey of Chinese Culture (in English), A Survey of Western Culture (in English), Traditional Cultures of Chinese Ethnic Groups (in English), Critical Theories and Practice of Literary Criticism, English Stylistics

五、预修课程

V Prerequisite Course

大学英语 1 College English 1、大学英语 2 College English 2

注：参加第二学位时，没有预修过以上课程的需要自行补修

六、主要实践性教学环节

VI Main Internship and Practical Training

实践教学环节旨在促进学生全面发展，主要包括技能训练课程和毕业论文。

技能训练课程旨在培养学生英语综合运用能力，包括英语听说实践 3-4、英语公共演讲、英语辩论、思辨与英语写作 I-III 等；**毕业论文**旨在培养学生运用专业知识进行研究写作的能力。

Main internship and practical training aims to promote students' all-round development including main practical training courses and practice program.

Main practical training courses include Audio-Oral English 3-4, English, English Public Speaking, English Debating, Critical Thinking and Writing I-III etc. Students' ability to carry our

research writing with professional knowledge can be strengthened.

六、教学进程计划表 / VI Teaching Schedule Form

表一：学科基础课程平台

Form I. Basic Course Platform

课程类别 Course Classified	课程编号 Courses Code	课程名称 Course Names	学分数 Crs.	总学时 Hrs.	学时类型 Period Classified			开课学期 Semester	备注 Notes
					理论 The.	实践 Pra.	习题 Ueb		
学科基础必修 Basic Courses Required	205100040218	综合英语 3 Comprehensive English 3	4/0	64	64	0		1	
	205100040318	综合英语 4 Comprehensive English 4	4/0	64	64	0		2	
	205103010113	西方文化概论 (英语) A Survey of Western Culture (in English)	2/0	32	32	0		1	
	2051000349	英语公共演讲 English Public Speaking	2/0	32	32	0		1	
	205103008313	跨文化交际 Cross-cultural Communication	2/0	32	32	0		2	
学分要求：必修学分 14 Demand of Credits: Required 14									

表二：专业课程平台

Form II. Major Course Platform

课程类别 Course Classified	课程编号 Course Code	课程名称 Course Names	学分数 Crs.	总学时 Hrs.	学时类型 Period Classified			开课学期 Semester	备注 Notes
					理论 The	实践 Pra.	习题 Ueb		
专业必修 Required Courses	205100055418	英汉语言对比 Contrastive studies of English and Chinese	2/0	32	32			1	
	205103006613	英语文学概论 Introduction to English Literature	2/0	32	32			1	
	205100034013	英语语言学概论 General Introduction to English Linguistics	2/0	32	32			2	
	205100058223	英国文学史及作品选读 History and Selected Readings of English Literature	2/0	32	32			3	
	205100032913	英汉互译 English and Chinese Translation	2/0	32	32			3	
	205100057618	美国文学史及作品选读 History and Selected Readings of American Literature	2/0	32	32			4	
专业选修 Elective courses	205100045318	国学经典导读 Selected Readings of Chinese Classics	2/0	32	32			1	第一学期最少选修2学分 At least 2 credits are required
	205103018213	希腊神话与圣经故事 Greek Mythology & Bible Stories	2/0	32	32			1	
	205100040518	英语电影与文学 English Films and Literature	2/0	32	32			1	
	205100040618	英语修辞学 English Rhetorics	2/0	32	32			2	第二学期最少选修2学分 At least 2 credits are required
	205100054718	中华民族传统文化(英文) Traditional Culture of Chinese Nation (in English)	2/0	32	32			2	
	205103010913	应用语言学 Applied Linguistics	2/0	32	32			3	第三学期最少选修6分 At least 6 credits are required
	205100040718	语言与社会 Language and Society	2/0	32	32			3	
	205100055118	英语诗歌选读 Selected Readings of English Poetry	2/0	32	32			3	
	205100055718	英语戏剧选读 Selected Readings of English Drama	2/0	32	32			3	
	205100033913	英语语言学专题 Topics in English Linguistics	2/0	32	32			3	
	205100058123	英语国家国别研究 Area Studies of English-speaking Countries	2/0	32	32			3	
	205103015413	英语文体学 English Stylistics	2/0	32	32			4	

课程类别 Course Classified	课程编号 Course Code	课程名称 Course Names	学分 数 Crs.	总学 时 Hrs.	学时类型 Period Classified			开课学期 Semester	备注 Notes
					理 论 The .	实 践 Pra.	习 题 Ueb		
	205100053918	文学理论与批评 Critical Theories and Practice of Literary Criticism	1/1	48	16	32		4	第四学期最少选修6学分 At least 6 credits are required
	205103009113	英语词汇学 English Lexicology	2/0	32	32			4	
	205100045518	语用学 Pragmatics	2/0	32	32			4	
	205100055518	族裔文学选读 Selected Readings of Ethnic Literature	2/0	32	32			4	
	205100050318	高级英语读写 Advanced English Reading and Writing	2/0	32	32			4	
学分要求：学分 28 其中必修学分 12 分，选修学分 16 Demand of Credits: 28 Required 12 Elective 16									

表三：集中性实践课程平台

Form III. Practical Course Platform

课程类别 Course Classified	课程编号 Course Code	实践教学名称 Course Names	学分 Crns.	周数/学时数 Total Period/Hrs.	学时类型 Period Classified		开课学期 Semester	备注	
					实践 Exp.	实习 Pra.			
	205110058723	思辨与英语写作 I Critical Thinking and English Writing I	2	64	√		1		
	205110053618	英语语法 English Grammar	1	32	√		1		
	205110058623	思辨与英语写作 II Critical Thinking and English Writing II	2	64	√		2		
	205110054418	英语辩论 English Debating	2	64	√		2		
	选修 Elective Courses	205110052618	英语听说实践 3 Audio-oral English 3	1	32	√		1	最少选修 1 学分 At least 1 credits are required
		205110053018	英语听说实践 4 Audio-oral English 3	1	32	√		2	
		205110058523	思辨与英语写作 III Critical Thinking and English Writing III	1	32	√		3	
课程设计 Project Design	必修 Compul sory Course								
	选修 Elective Courses								
小计 Amount			8	256					
毕业论文 (设计) Graduation Thesis (Project)	必修 Compul sory Course	205110055618	毕业论文 (设计) BA Thesis (Project)	6	12W	√		8	
小计 Amount			6	12W					
学分要求:14, 其中必修学分 13, 选修学分 1 Demand of Credits: 14, Required 13, Elective 1									

执笔人：耿潇

审核人：易立新

学院盖章：外语学院

完成日期：2024 年 4 月 26 日